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Protokoll fört vid pensionärsrådets 

sammanträde i Hägersten-

Liljeholmen 2016-09-13 

 

 

 

§1. Sammanträdets öppnande och godkännande av 
dagordningen 

 

Ordförande hälsade alla välkomna till sammanträdet. Dagordningen 

godkändes. 

 

§2. Justerare utses 

 

Bertil Andersson och Gunnar Carlsson. 

 

§3. Anmälan av protokoll 

 

a) Pensionärsrådets protokoll 2016-08-16 

 

Ärenden till stadsdelsnämnden, ärende nr 16: Ändring av 

instruktioner för kommunstyrelsens pensionärsråd och 

stadsdelsnämndernas pensionärsråd. 

I protokollet från 2016-08-16 står det ” Pensionärsrådet vill att det 

ska finnas möjlighet till fyllnadsval om den 4-åriga mandatperioden 

genomförs”. Pensionärsrådet vill ändra den formuleringen till 

”Förutsatt att man under de 4 åren kan avgå och fyllnadsval kan 

ske” 

 

Ärende nr 2, Medborgarförslag- ”lekplats” för äldre. 

 

Pensionärsrådet vill stryka formuleringen ”onödigt kränkande” och 

byta ut den mot ”en olämplig formulering”.  

 

b)  Kommunstyrelsens pensionärsråd, remissvar 2016-08-02 

Stadsdelens pensionärsråd ställer sig bakom det som 

Kommunstyrelsens pensionärsråd skriver i remissvaret.  

 

De fåtal äldre som inte vill bo kvar hemma bör från det att de fyller 

80 år själva få välja sin boendeform anser pensionärsrådet.  

 

c) Stadsdelsnämndens sammanträdesprotokoll 2016-08-25 

 

§ 11, Delrapport från äldreboendeutredningen 

Pensionärsrådet vill lyfta fram att majoriteten i budgeten för 2015 

gav löften om ett tryggare boende för personer över 85 år och en 

generösare och en generösare biståndsbedömning av rätt till vård- 



 Protokoll 

Sida 3 (6)  

 

 

 

Protokoll fört vid pensionärsrådets 

sammanträde i Hägersten-

Liljeholmen 2016-09-13 

 

och omsorgsboenden och servicehus, men att dessa löften inte 

verkar ha infriats.  

§ 4. Kvarstående frågor och uppdrag 

 

Medicinsk fotvård på Trekantens servicehus. 

I samråd med enhetschefen på Trekantens servicehus har 

förvaltningen beslutat att de personer som har remiss till medicinsk 

fotvård kan få hjälp med att boka tid hos en fotvårdare med 

kompetens att utföra medicinsk fotvård och att de kan få hjälp att ta 

sig dit. När det gäller Fruängsgårdens servicehus ska Marja 

informera sig om situationen när det gäller fotvård där och 

återkommer i frågan.  

 

Upphandling av tvätt. 

Serviceförvaltningen har fått i uppdrag att förbereda en upphandling 

och beslut kommer att tas i oktobernämnden. Tvättservicen kommer 

att fungera så att företaget hämtar tvätten hemma hos kunden. Inom 

två dagar lämnar de tillbaka tvättad och struken. Företaget kommer 

att följa stadsdelens policy och regler när det gäller hygien och 

miljövänliga produkter. Denna tvättservice gäller dem som har hjälp 

av den kommunala hemtjänsten. De olika privata 

hemtjänstenheterna får själva informera om vilken service de kan 

erbjuda. 

 

Hembesök av brandinspektörer 

Frågan kommer att tas upp nästa gång brottsförebyggande rådet 

sammanträder. 

 

Åsengården 

Nämnden har beslutat att en upphandling ska göras och 

serviceförvaltningen gör nu ett förfrågningsunderlag. 

Nämnden fattar sedan beslut om förfrågningsunderlaget. 

 

Pensionärsrådets roll och önskan om att komma in tidigare i 

stadsdelsnämndens beslutsprocesser 

Pensionärsrådet är missnöjt med de flesta av nämndens 

svarsformuleringar till pensionärsrådets protokoll. Ofta är det 

samma standardformuleringar om att protokollet läggs till 

handlingarna. Pensionärsrådet skulle gärna se att nämnden 

formulerar svar eller kommentarer till de frågor som framförs i 

protokollet.  
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Pensionärsrådet vill få möjlighet att komma in tidigare med 

synpunkter i olika frågor. Även i frågor då nämnden ska formulera 

ett remissvar till kommunstyrelsen.  

 

Pensionärsrådet ska fundera på hur de kan utveckla samarbetet med 

kommunstyrelsens pensionärsråd, för att genom det kunna framföra 

synpunkter på beslut som fattas av kommunstyrelsen.  

 

Utbildning av pensionärsrådet 

Marja Kammouna föreslår att förvaltningen anordnar en halv 

informationsdag någon gång under hösten. Utöver det kommer 

olika gäster att bjudas in till pensionärsrådets ordinarie möten.  

Förslag och önskemål om ämnesområden är Stockholms stads 

organisation och beslutsgångar, förklaring av olika begrepp, 

biståndsbedömning, budgetprocessen, demensvård,  

överförmyndarnämnden, m.m. 

 

§ 5. Aktuell information från förvaltningen 

 

Tertialrapporten är gjord och bokslutet visar ett underskott på 

beställarsidan. Utförarsidan har bättre resultat, vilket kan bero på att 

alla korttidsplatser förläggs till förvaltningens egna boenden och på 

så vis fylls annars tomma platser upp.  

 

För övrigt ser det ut som målen i budgeten kommer att uppnås.  

 

En lösning för de dåligt fungerande larmen på Axelsbergs vård- och 

omsorgsboende är på gång. 

 

Projektet Tryggare hemgång startar nu i september. Det är 

äldreförvaltningen som rekryterar personalen.  

 

På internetsiten www.seniorval.se, som har äldre som målgrupp, 

finns det mycket bra information och vägledning.  

 

Stockholms stad anordnar en anhörigvecka, vecka 40. En broschyr 

om detta har delats ut.  

 

§ 6. Ärenden till stadsdelsnämnden 

 

Ärende 2, Medborgarförslag för aktivitetsområe för barn och unga 

Pensionärsrådet anser att den föreslagna platsen är olämplig då den 

ligger alldeles för nära tunnelbanan.  

 

http://www.seniorval.se/
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Ärende 20, Hastighetsplan Stockholm, del 2 i Hässelby-Vällingby, 

Liljeholmen och skärholmen 

Pensionärsrådet vill framföra synpunkter på 

hastighetsbegränsningen vid Axelsberg. En vägsträcka där borde ha 

hastighetsbegränsning 30 km/tim (se bilagorna 1 och 2). 

  

Iakttagelser har gjorts att många verkar bryta mot 

hastighetsbegränsningarna på en del av Vasaloppsvägen. Många 

verkar köra i en fart som ligger långt över högsta tillåtna hastighet. 

Det vore bra om täta kontroller kunde göras där, eller om man satte 

upp en kamera.  

 

§ 7. Rapport från förtroenderåden 

 

Förtroenderådet Trekantens servicehus, Eiwor Arthursson 

Den 12 oktober blir det räkfrossa, som är subventionerat med 50 kr 

per person. Den 30/11 blir det julbord med musik.  

 

Fruängsgårdens förtroenderåd, Valter Lund 

Första mötet för hösten är torsdagen den 15 september och då ska 

höstens aktiviteter planeras. 

 

Kransen-Åsens förtroenderåd, Bertil Andersson 

Kransen-Åsens förtroenderåd kommer att lägga ner sin verksamhet 

vid årsskiftet. Orsaken är brist på intresse och svårigheter med att 

ordna lokaler för aktiviteterna.  

 

§ 8. Övriga frågor 

 

Pensionärsrådet vill lyfta frågan om att säkerställa enskilda 

vårdtagarens rätt till sin personliga integritet. En viktig del av denna 

är att vårdtagare har rätt att komma i kontakt med anhöriga. 

 

Bertil Andersson lämnar en skrivelse ”Vårdnadstagares rätt att 

använda egen mobil” där han berättar om en händelse, med privat 

anknytning. En nära släkting, boende på ett vård- och 

omsorgsboende, blev fråntagen sin mobiltelefon (se bilaga3). 

 

Pensionärsrådet anser att staden bör införa en policy/ett regelverk 

som innebär att man säkerställer att vårdnadshavare kan komma i 

kontakt med anhöriga, bland annat med hjälp av egen telefon. Detta 

bör följas upp inom såväl den egna verksamheten som inom 

upphandlad verksamhet.  
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§ 9. Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum tisdagen den 18 oktober, start med 

förmöte kl.9:00. 

 

§ 10. Sammanträdet avslutas 

Ordförande tackade alla för dagens möte och förklarade därmed 

sammanträdet avslutat.  
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Bilaga 1 

 

Gunnar Carlsson 

2014-01-26 

Hägerstens-Liljeholmens pensionärsråd har följande allmänna synpunkter 

på: ”Översyn av hastighetsgränser i del av Hägersten-Liljeholmen”. 

 

Förslaget är i det stora hela bra men pensionärsrådet vill ha följande ändringar: 

1. 30 km/tim behålls utanför förskolor även om dessa inte har entréer mot gatan . 

2. 30 km/tim behålls i anslutning till de övergångsställen som i och med den föreslagna 

höjningen till 40 km/tim får en lägre säkerhetsklassning än i dag. 

3. Stjernströms väg (Personnevägen närmast Axelsberg) behåller 30 km/tim i stället för 

föreslagna 40 km/tim. 

4. Hägerstensvägen från rondellen vid Axelsberg förbi Axelsbergs vårdcentral och 

äldreboende, en sträcka på totalt ca 250 meter, får 30 km/tim i stället för föreslagna 40 

km/tim (se separat utredning, bilaga 2). 

Motiven för alla våra förslag till ändringar är att behålla eller helst förbättra säkerheten. 

Ett införande av Trafikkontorets förslag beträffande punkterna 1 och 2 ovan innebär 

försämrad trafiksäkerhet. För att lösa detta dilemma föreslår stadsdelsförvaltningen att man 

kan acceptera en höjning från 30 till 40 km/tim om låga hastigheter säkras med fysiska 

åtgärder. Säkra hastigheter är lägre än 30 km/tim och då bör man inte samtidigt ha en 

hastighetsgräns på 40 km/tim. Däremot så kan man behöva säkra hastigheten på 30-sträckor 

om bilisterna kör fortare. 

På Stjernströms väg (punkt 3) kommer flerfamiljhus att byggas på den östra sidan vilket 

innebär att miljön blir minst lika osäker som Hägerstensvägen mellan Kilabergsvägen och 

Stjernströms väg där förvaltningen helt i enlighet med vår uppfattning föreslår 30 km/tim. 

Motivet för punkt 4 är att det är nödvändigt att anpassa trafikmiljön till en åldrande 

befolkning.    

Antalet äldre ökar med ca 30 000 personer per år och om tjugo år är vi nästan 2,5 miljoner 

som är 65 år eller äldre. Samtidigt drabbas vi äldre speciellt svårt av trafikolyckor. Vi råkar 

inte ut för fler olyckor men skadas allvarligare och dödsrisken är ca 4 gånger så hög som för 

yngre personer när väl olyckan är framme. Detta beror på att en äldre människas kropp  inte 

tål samma våld som en yngre människas kropp. Vi är helt enkelt skörare. 

Ska den positiva utvecklingen av trafiksäkerheten, som pågått de senaste åren, fortsätta och 

ska vi klara de framtida mål som satts upp för trafiksäkerheten så är det nödvändigt att vi i 

högre grad anpassar trafiken till det ökande antalet äldre. 



2 
 

Den egenskap hos trafiken som betyder mest både för antalet olyckor och för hur allvarliga 

olyckorna blir är hastigheten. Det är därför vi har hastighetsbegränsningar och vi använder de 

lägsta hastighetsgränserna på vägar och gator där det är speciellt angeläget att erbjuda en god 

trafiksäkerhet, t.ex utanför skolor, daghem  och lekplatser. 

Vi måste lära oss att tänka på samma sätt när det gäller oss äldre som vi redan gör då det 

gäller barnen. En lägre hastighet är faktiskt ännu viktigare för äldre än för  unga pga den äldre 

kroppens ökade skörhet. Vi bör därför införa 30 km/tim på platser där många äldre går och 

vistas i trafiken. Hägerstensvägen utanför Axelsbergs äldreboendet och vårdcentralen är en 

typisk sådan plats. På sträckan finns dessutom två busshållplatser och vi har av- och 

påsvängande trafik till och från av- och påstigningsslingan och parkeringsplatsen utanför 

vårdcentralen. 
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Bilaga 2 

 

2016-09-10 

Gunnar Carlsson 

 

Sänkt hastighetsgräns till 30 km/tim på Hägerstensvägen vid Axelsbergs 

vårdcentral och äldreboende. 

Antalet äldre ökar med ca 30 000 personer per år och om tjugo år är vi nästan 2,5 miljoner 

som är 65 år eller äldre. Samtidigt drabbas vi äldre speciellt svårt av trafikolyckor. Vi råkar 

inte ut för fler olyckor men vi skadas allvarligare och dödsrisken är ca 4 gånger högre än för 

yngre personer när väl olyckan är framme. Detta beror på att en äldre människas kropp  inte 

tål samma våld som en yngre människas kropp. Vi är helt enkelt skörare. 

Ska den positiva utvecklingen av trafiksäkerheten som vi sett de senaste åren fortsätta och ska 

vi klara de framtida mål som satts upp för trafiksäkerheten så är det nödvändigt att vi i högre 

grad anpassar trafiken till oss äldre. 

Den egenskap hos trafiken som betyder mest både för antalet olyckor och för hur allvarliga 

olyckorna blir är hastigheten. Det är därför vi har hastighetsbegränsningar och vi använder de 

lägsta hastighetsgränserna på vägar och gator där det är speciellt angeläget att erbjuda en god 

trafiksäkerhet, t.ex utanför skolor och lekplatser. Vi måste lära oss att tänka på samma sätt när 

det gäller de äldre som vi redan gör då det gäller barnen. Vi bör införa 30 km/tim på platser 

där många äldre går och vistas i trafiken. 

En typisk sträcka där hastighetsgränsen borde vara 30 km/tim är Hägerstensvägen utanför 

Axelsbergs vårdcentral och äldreboende. Den aktuella sträckan framgår av bilderna 1-4.  

Många äldre går i detta område, dels boende och dels besökare på vårdcentralen. Sträckan 

innehåller tre övergångsställen, busshållplats i båda riktningarna och en avfarts- och 

påfartsslinga vid vårdcentralen. På slingan stannar också Närtrafikens bussar, många taxibilar 

och postbilar. Det finns också en liten parkering vid slingan så ganska många fordon utnyttjar 

slingan och åker in från och ut på Hägerstensvägen. 

Förutom de äldre så korsar många människor Hägerstensvägen på väg till och från 

tunnelbanan, vårdcentralen och Axelsbergs centrum. Hodellvägen har också i ökad 

utsträckning blivit en ”smitväg” för bilister som kör Personnevägen-Hägerstensvägen. 

Utifrån ovanstående bakgrund yrkar SPR i Hägersten 

- att hastighetsgränsen ändras från 50 till 30 km/tim på en ca 250 meter lång sträcka på 

Hägerstensvägen utanför Axelsbergs vårdcentral och äldreboende enligt bifogat förslag. 

- att Gatukontoret på sikt ser över hastighetsgränserna på gator och vägar där många 

äldre går och vistas så att dessa får 30 km/tim på samma sätt som gäller för barn 

utanför skolor och lekparker. 
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Bild 1. Flygbild över vägsträckan 
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Bild 2. Början på den föreslagna 30-sträckan sedd från cirkulationsplatsen i korsningen 

mellan Hägerstensvägen och Stjernströms väg 
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Bild 3. Vårdcentral och äldreboende på Hägerstensvägen. Ligger mitt på sträckan. 
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Bild 4. Slutet på den föreslagna 30-sträckan. Sträckan avslutas ca 50 meter bortom 

övergångstället efter den punkt där cykelvägen anslutits till bilvägen. 






